
Milyen fejlesztések zaj-
lottak az elmúlt időszak-
ban? Lesznek-e adóeme-
lések? Mikor költözik az 
Idősek Klubja? Falusias 
tud-e maradni Verőce? Ün-
nepi, minden verőcei ház-
tartásba eljutó számunk-
ban Grauszmann György 
polgármestert kérdeztük 
az évről.

– Az elmúlt év során több bel-
területi út és járda is megújult. 
Melyek?

– A képviselő-testület egy-
ségességének és az átgondolt 
gazdálkodásnak köszönhetően 
2023-ban több sikeres pályázat-
ról beszélhetünk. 

Egy Pest Megye Önkormány-
zata által kiírt pályázaton száz-
ötven millió forintot nyertünk 
belterületi utakra, ebből készült 
el a Szamos, a Gorka és a Falu-
föle utca mintegy nyolcszáz mé-
ter hosszan. Kettőszáz méter jár-
da újult meg a Gorka utcában, 
illetve száz méter új járdát épí-
tettünk a vasútállomás mellett; 
megnéztük, hol járnak szívesen 
a gyalogosok, majd annak nyom-
vonalát követve építettük meg 
azt. Ezzel párhuzamosan több, 
a gyalogosforgalmat biztonságo-
sabbá tevő eszközt fektettünk le, 
illetve akadálymentesítettünk.

A fekvőrendőrnek köszönhető-
en a parkoló biztonságosabban 
megközelíthető, a látásukban 
korlátozottak részére pedig tak-

tilis jeleket helyeztünk a járdá-
ba, hogy tudják, hol kezdődik 
és végződik, merre menjenek, 
mit kell tenniük. A Faluföle ut-
cának volt egy nagyon veszélyes, 
egyenes, ám nagyon keskeny 
szakasza. Ott sárga felfestéssel 
jelöltük, hol haladjanak a gya-
logosok, és úgynevezett „járjunk 
együtt” táblákat tettünk ki, hogy 
a gyalogos és az autós figyeljen 
egymásra, és a sofőr is lássa, 
hogy a gyalogosnak is el kell fér-
nie.

A projekt másik fele a Béke 
és a Brassói utcában zajlott. 

Utóbbiban nyolcszáz méter asz-
faltburkolat újult meg, mellette 
végig fel tudtuk újítani a járdá-
kat, így kétszáz méternyi új jár-
daszakasz is épült a Zentai ját-
szótérnél. Most már mindenki 
biztonságosan tud közlekedni a 
Brassói utcában. A járdaépítés 
nekem szívügyem, már a válasz-
tási kampányomban is kiemelt 
helyen szerepelt. Az idén szerin-
tem sok járdát tudtunk építeni 
és felújítani, persze tudom, ez 
is kevés, sokkal többet kellene. 
Egyelőre ennyit sikerült.

(Folytatás a következő oldalon)
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Richter Érdem-
érmet kapott Dr. 
Cserni István verő-
cei háziorvos, fog-
lalkozás-orvostan 
szakorvos, oktató 
családorvos, címze-
tes főorvos, aki „az 
év legkiemelkedőbb 
tudományos vagy 
innovációs munká-
ját végző háziorvo-
sa” különdíj elis-
merésben részesült. 
Dr. Cserni Istvánnal 
lapunk következő, 
januári számában 
olvashatnak interjút 
a díjról és terveiről. 
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– Mennyit sikerült haladni a 
külterületek fejlesztésével?

– Az idei munkák során ezer-
háromszáz méter útszakasz ké-
szült el a Dunamezőben, nyolc-
száz méter a Csattogó-völgy felé 
és kétszázhetven méter a tüzép 
utáni, Borbély-hegyre vezető út-
szakaszon. Ez a három út össze-
sen százhatvanöt millió forintba 
került, amely 10 millió Ft önkor-
mányzati önrészt is tartalmaz. 
További harmincmillió forint sa-
ját forrásból – amire különösen 
büszke vagyok – a Karinthy utca 
teljes hosszában útjavítást tud-
tunk eszközölni, illetve volt egy 
ígéretem az Ipoly utcára (régi 
Névtelen utca) nézve, ami a böl-
csőde mögött halad, ott is teljes 
hosszában, háromszáz méteren 
új aszfaltburkolat épült. Örülök, 
hogy ezt végre sikerült teljesíte-
ni, hiszen az a falu közepe.

Most, még az év végére a 
képviselő-testület úgy határo-
zott, hogy tovább haladunk a 
magyarkúti főúttal. Létezik egy 
megállapodásunk a Magyar Köz-
út Nonprofit Zrt.-vel, miszerint 
ők adják az aszfaltot, és az er-
dészet vagy az önkormányzat fi-
zeti a gépek munkadíját (ez már 
a negyedik ilyen ütem). Most 
négymillió-kétszázezer forintért 
hozzuk a gépláncot, így további 
kettőszázötven métert tudunk 
haladni a kanyarban, egészen az 
úgynevezett ipszilon elágazásig, 
ami felfelé vezet az Aranyoskúti 
üdülőterület és az Irma-forrás 
felé. Az Orom utcában aláírás-
gyűjtés zajlott a kátyús útbur-
kolat miatt, itt a kátyúkat a kép-
viselő-testület gyors döntésének 
köszönhetően ötmillió forintból 
már ki is tudtuk javítani. 

Az önkormányzati önerővel 
együtt összesen háromszázöt-
ven millió forintba került az idei 
aszfaltozás és járdaépítés. Nem 
emlékszem, hogy valaha is állt-e 
rendelkezésünkre ennyi pénz 
ilyen célra, és ilyen hosszú út-
szakaszok újultak volna meg 
egyetlen év alatt. Sokan kérdezik 

a pályázatokkal kapcsolatban, 
hogy miért erre vagy arra költjük 
a pályázati pénzeket. Azért, mert 
nem tehetünk másképp. Egy pá-
lyázatot konkrét célra írnak ki, 
ha indulunk és nyerünk, csak 
arra költhetjük, amire a pályá-
zat szól, nem módosíthatunk 
rajta. 

– Mikor költözik át az Idősek 
Klubja a faluközpontba?

– Elkezdtük az idősek nappa-
li ellátására szolgáló épületrész 
kialakítását a faluközpontban, a 
régi könyvtár helyén. A jelenlegi, 
Aradi utcai épület már nem mél-
tó a célra. Az új klubban minden 
igényt kielégítő melegítőkony-
ha, étkező, impozáns nappali áll 
majd rendelkezésre, új bútorok-
kal, természetesen teljesen aka-
dálymentesen. Ebben a folya-
matban a belső udvar homlok-
zata is elkészül. Az átköltözést 
tavaszra tervezzük. 

– Emel-e adót jövőre az önkor-
mányzat?

– A november közepi testületi 
üléseken mindig visszatérő téma 
az adókoncepció, hiszen ilyenkor 
kell a következő évi adómértéke-
ket megállapítani. Idén hossza-
san érveltek a képviselők azzal 
kapcsolatban, hogy emeljünk-e 
adót, hiszen nagyon régóta nem 
történt ilyen. 

Négyféle adónem létezik ná-
lunk: a belterületi ingatlanok-
ra vonatkozó 100 forint/m2, az 

üdülőövezeti ingatlanokat érintő 
800 forint/m2, az 1,7%-os ipar-
űzési adó, ami elég vonzó a kör-
nyékbeli vállalkozók számára, il-
letve az idegenforgalmi adó, ami 
nem érinti a lakosságot. Hosszas 
egyeztetést követően nem emel-
tük meg a bel- és külterületi in-
gatlanadót, ami csaknem tíz éve 
változatlan összegű. Az üdülő-
övezeti adó akár 2000 forint/m2 
is lehetne, de maradt 800 forint/
m2, amit még így is sokan ma-
gasnak tartanak. Körülbelül 50 
kilométernyi külterületi útsza-
kaszunk van, aminek karban-
tartása óriási terhet és feladatot 
jelent az önkormányzatnak. 

Megemeltük viszont az ipar-
űzési adót 1,7-ről 1,85%-ra, az 
idegenforgalmi adót pedig 500 
forintról 590 forintra. Mindez a 
verőcei vállalkozókat érinti, de 
az emelt adómérték még mindig 
alacsonynak mondható a kör-
nyező települések 2 %-ához ké-
pest. Az idegenforgalmi adót pe-
dig nem a verőceiek fizetik meg, 
hanem a Verőcére látogató, ven-
dégéjszakát itt töltő turisták. 

Érdekes módon ez 200 forint 
volt tavalyelőtt, aztán tavaly 
megemeltük 500-ra, és azonnal 
megnégyszereződött az ebből 
származó bevételünk. Látjuk, 
hogy érdemes volt ezzel az adó-
nemmel foglalkozni. A belterü-
leti ingatlanok adóját azért nem 
emeltük, mert magas az infláció, 
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nagyon nehéz lett a megélhetés 
sok verőcei ember számára, és 
igyekszünk ilyen módon is tá-
mogatni a lakosokat. 

Újra időszerű viszont az adó-
köteles ingatlanok nagyságá-
nak felülvizsgálata, azaz 2024-
ben meg fogjuk nézni, hogy az 
ingatlantulajdonosok tényle-
gesen akkora ingatlan után 
fizetik-e az adót, amekkorát 
használnak, és hogy megfelel-e 
mindez az általuk benyújtott 
ingatlanadó-önbevallásnak. Ez 
a felülvizsgálat tízévente zaj-
lik, ez idő alatt sok tulajdonos 
ingatlanjában történhet válto-
zás (pl. hozzáépítenek, emele-
tet húznak rá), és nem rossz 
szándékból akarnak keveseb-
bet fizetni, hanem egyszerűen 
elfelejtenek új bevallást bead-
ni. Ebből is viszonylag komoly 
adóbevétel-növekedésre számí-
tunk. 

– Ismét van élet a focipályán.
– Annak ellenére, hogy az 

öregfiúkon kívül kimondottan 
verőcei focicsapat az utóbbi 
években nem volt, a focipályát 
igyekeztünk folyamatosan kar-
bantartani, a lehetőségeinkhez 
mérten fejleszteni, már csak 
azért is, mert rengeteg gyerek 
jár oda játszani délutánonként, 
illetve az iskolások is a futball-
pályát használják. Most, hogy 
Kismaroson már nagyszámú 
focicsapat működik, egyezség 
született, ami alapján Kismaros 
II.-Verőce néven felnőtt csapat 
indult a megyei IV. osztályban, 
így ismét bajnoki meccseket 
láthatunk Verőcén. Már csak 
azért is örülünk ennek, mert a 
kismarosi csapatokban is sok 
verőcei fiatal focizik. 

– Visszatérő kérdés: mennyi-
re tudja a település megtartani 
a falusias jellegét?

– Verőce egy kistelepülés. 
Falu szeretnénk maradni, meg 
szeretnénk őrizni a falusias jel-
leget, ameddig csak lehet. Fon-
tos, hogy az emberek köszönje-
nek egymásnak. Ez jellemzően 

még megtörténik, embertársa-
ink nem arctalanok, ám válto-
zik a lakosság összetétele, ez is 
tény. A másik köszöntése fon-
tos aspektusa a falusias jelleg-
nek, még ha nem is az egyetlen. 
Sok a turista, sokan költöznek 
ide más kulturális közegből, de 
úgy gondolom, hogy egyelőre 
még sikerül faluként léteznünk. 
A koncepció a képviselő-testü-
let részéről továbbra is az, hogy 
új belterületi részeket nem ter-
vezünk kialakítani, ne költöz-
zenek be a településre számo-
latlanul, mert nem bírja az inf-
rastruktúra. Szeretnénk, ha a 
lakosságszámunk nem nagyon 
emelkedne hosszútávon. 

– Hogyan látod a település jö-
vőjét?

– Az önkormányzat és a kép-
viselő-testület által felrajzolt 
irányvonal sokak szerint jó, 
gazdasági és fejlesztési szem-
pontból is, bár biztosan akad, 
aki másként gondolja. A vissza-
jelzések többnyire pozitívak. És 
bár a fejlesztési koncepcióink 
megvannak, a kezünk sajnos 
meg van kötve, hiszen az ön-
kormányzatok nagyon kevés 
olyan saját forrással rendelkez-
nek, amit arra költenek, amire 
szeretnék. Természetesen a pá-
lyázatok is meghatározzák egy 
település fejlődésének irányvo-
nalát, ezért igyekszünk ügye-
sen lavírozni ezek között, hogy 
megtaláljuk a magunknak va-
lót. A legfontosabb ügyekben 
sikerült fejlődnünk. 

A következő hónapokban na-
gyon várjuk a vízi színpadunk-
kal kapcsolatos előrelépéseket 
(bár a támogatói okirat még 
nem érkezett meg). Terveink 
szerint egy Verőcéhez és a Du-
nakanyarhoz méltó színpadot 
szeretnénk építeni. Nagyon sok 
külterületi útszakaszon még 
nem tudtunk javításokat vé-
gezni, ez még egy nagyon nagy 
feladat. 

Fontos és megnyugtató le-
het az emberek számára, hogy 

nem szeretnénk a vasút felett 
megvalósítani olyan gazdaság-
fejlesztési és turisztikai beru-
házásokat, amelyek a telepü-
lés lakóinak nyugalmát meg-
zavarnák. Ami megvalósul, az 
a falu egyik vagy másik végén 
lesz: ahogyan az egyik oldalon 
a Limes épült, úgy a másikra 
kerékpáros centrumot és a kis-
vasút végállomását tervezzük. 
Pluszforgalmat mindez a falu-
ban nem fog generálni, a jár-
művek már amúgy is keresz-
tülmennek és itt parkolnak a 
településünkön. De ezekkel a 
fejlesztésekkel irányított prog-
ramot tudunk kínálni az ide 
érkezőknek.

– Indulsz-e 2024. évi helyha-
tósági választáson polgármes-
terjelöltként?

– Igen, a következő ciklusban 
is szeretném a települést kép-
viselni.

– A képviselő-testület jelen-
legi tagjai hogyan állnak a vá-
lasztásokhoz?

– Volt, akivel már beszélget-
tem erről, de még nem minden-
kivel. Szívesen látnék hasonló 
vezetést a jövőben is. Nagyon 
büszke vagyok arra, hogy ezt 
a települést a legjobb tudásom 
szerint vezethetem. Hasonló-
képpen büszke vagyok a kép-
viselőtársaimra is, mert bár 
nyilván nem mindent láttunk 
egyformán, párbeszédre töre-
kedtünk, és végül mindig meg-
találtuk azt a konszenzust, ami 
által tovább tudtunk fejlődni. 
Köszönöm a munkájukat azért 
is, mert a környéken Verőce az 
egyetlen település, ahol a kép-
viselők lemondanak minden-
féle ellenszolgáltatásról, és a 
saját szabadidejüket fordítják 
a testületi ülésekre, arra, hogy 
Verőce még jobb hely legyen.

Beszélgetésünk végén sze-
retnék a magam és a képvise-
lő-testület nevében is áldott 
adventet és meghitt ünnepeket 
kívánni valamennyi verőceinek! 
                        Révuti Norbert



4 December VERŐCEI TÜKÖR

A képviselő-testület 
november 16-i ülésén az 
alábbi döntések születtek.

Az önkormányzat megbízá-
sából a Pro Arch Építész Stú-
dió Bt. elkészítette a Telepü-
lésszerkezeti terv, valamint a 
Helyi Építési Szabályzat fe-
lülvizsgálatának dokumentá-
cióját a beérkezett lakossági 
megkeresések, valamint az ön-
kormányzat módosító javasla-
tait figyelembe véve. A testület 
a döntést a közmeghallgatást 
megelőző testületi ülésre na-
polta.

*
A testület elfogadta a 2024-

es évre vonatkozó adókoncep-
ciót. Az előterjesztés szerint az 
infláció és az energiaár-eme-
lések jelentős terhet rónak az 
önkormányzat gazdálkodásá-
ra is, ennek ellenére a testület 
úgy döntött, hogy nem emel a 
2012. január 1-ével bevezetett 
építményadó mértékén, figye-
lemmel a lakosság teherviselő 
képességére. 

A környező településekhez 
képest jelenleg Verőcén a leg-
alacsonyabb az iparűzési adó 
mértéke (2009. január 1-től 1,7 
%, szemben a kismarosi, szo-
kolyai, nagymarosi 2 %-kal), 
illetve a jelenlegi verőcei adó-
mértékek az adómaximumhoz 
képest az alábbiak szerint tel-
jesülnek: építményadó 36,5 %, 
iparűzési adó 85 %, idegenfor-
galmi adó 83,6 %. 

Az elfogadott adókoncepció 
szerint az iparűzési adó mér-
téke jövőre 1,7-ről 1,85 %-ra, 
az idegenforgalmi adó pedig 
500 Ft/fő/vendégéjszakáról 
590 Ft-ra emelkedik. A testület 
felkérte a jegyzőt, hogy a soron 
következő ülésre készítse elő a 
helyi adókról szóló önkormány-
zati rendelet módosítását.

A várható jelentős költségnö-
vekedés miatt a képviselő-tes-
tület nem támogatta Nagyma-
ros csatlakozását a Dunaka-
nyar Rendészeti Társuláshoz. 
A társulás jelenleg 2 fő közte-
rület-felügyelővel és 1 fő mező-
őrrel működik Verőce és Kis-
maros településeken.

*
Böttger Antal református lel-

kipásztor kéréssel fordult az 
önkormányzathoz. Tájékozta-
tása szerint az iskola udvarán, 
a tornaterem előtt található sár-
ga színű kültéri fitnesz eszköz - 
a tapasztalatok alapján - jelen-
legi helyén balesetveszélyes, 
használata során már több 
baleset is történt, ezért annak 
elhelyezését kérte. 

A testület felkérte a Pénz-
ügyi és Településfejlesztési bi-
zottságot, tegyen javaslatot a 
fitnesz eszköz lehetséges tele-
pítési pontjaira Verőce terüle-
tén. Eszerint az eszközt a jövő 
év első felében a Zentai utcai 
játszótérre helyezik át.

*
A testület úgy döntött, 

felújíttatja az úgynevezett 
Y-kereszteződést a Magyarkúti 
úton. A munkálatok kivitelezé-
sével a Radomépker Kft.-t bíz-
ta meg, elfogadva annak 4 190 
500 Ft-os árajánlatát. A felújí-
táshoz szükséges aszfaltot a 
közútkezelő társaság szállítja, 
az önkormányzat a gépmunkát 
biztosítja.

*
A testület 550 ezer forinttal 

járul hozzá az Árpád út 67-69. 
számú házak előtti járdaszakasz 
felújításához. A 69-es számú ház 
tulajdonosa vállalta az ingatla-
na előtti járda felújítását, mivel 
azonban a balesetveszélyes jár-
daszakasz ennél hosszabb, 26 
méter, a testület úgy döntött, a 

fenti összeggel hozzájárul a tel-
jes szakasz felújításához.

*
Az év folyamán több meg-

keresés is érkezett az önkor-
mányzathoz az Orom utca bur-
kolatának rossz állapota miatt. 
A lakossági panaszok szerint 
az útszakasz csapadékosabb 
idő esetén szinte járhatatlan. A 
testület úgy döntött, kátyúzást 
végeztet a balesetveszélyes ut-
cában 5 millió forint értékben.

*
A testület Verőcéért Érdem-

érem kitüntetésben részesítette 
Bézsenyi Istvánt. Az indoklás 
szerint „Bézsenyi István ön-
kormányzati képviselőként, a 
pénzügyi bizottság tagjaként 
több évtizede segíti Verőce 
község önkormányzatának ve-
zetését, fejlődését. A Cantus 
Beatus kórus és a katolikus 
egyházközség tagjaként sok éve 
tevékenykedik, végez önkéntes 
munkát településünk és az itt 
élő emberek szolgálatában.” Az 
elismerést a falukarácsonyon 
adják át.

*
A képviselő-testület Verőce 

Község Polgármesteri Hivatalá-
ban december 27., 28., 31. na-
pokra igazgatási szünetet ren-
delt el az anyakönyvi igazgatási 
és a jegyzői gyámhatósági fel-
adatok ügyeletben történő ellá-
tása mellett.

*
A képviselő-testület a jegyző 

– a Helyi Választási Iroda ve-
zetőjeként tett – javaslatára a 
Helyi Választási Bizottság tag-
jait és póttagjait a következők 
szerint választott meg. 

A Helyi Választási Bizottság 
tagjai: Gálné Cserni Zsuzsan-
na, Muhi András, Rehák At-
tiláné. Póttagjai: Kiss Gábor, 
Téglási Krisztina.
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Csomagolási hulladékgyűjtés a belterületeken december 14-én és 28-án, az üdülőterületen 
december 11-én és 25-én lesz.

A lomtalanítás évente ingatlanonként egy alkalommal (2 m3/alkalom mennyiségben) házhoz 
menő rendszerrel igényelhető a 28-561-200-as telefonon vagy az ugyfelszolgalat.ek@vertikalgroup.
hu e-mailcímen.

Kedves temetőlátogatók! Kérjük, mostantól a 
temetői hulladékot (zöldhulladék, üveg, műanyag 
vegyesen) a kihelyezett hulladékgyűjtő edénybe 
helyezzék el. 

Az edénybe kizárólag temetői hulladék kerül-
het! Vigyázzunk együtt temetőnk tisztaságára!

Születés: Boholy Helga és Dobai Gábor fia 
Dobai Levente.

Házasságkötés: Nagyistók Rebeka és Szabó 
Donát. Dóczi Fanni és Stojcsics Gergely. Gergely 
Boglárka Tímea és Borbély Tibor Péter. Ghitye 
Margit és Biró Lajos Sándor. Csüllög Mária és 
Horváth Ádám Tibor.

Haláleset: Kurdi Gabriella (1968), Horváth 
Lászlóné (1931), Kiss Géza László (1942), Hártó 
Lajos (1954), Kárpáti Imre (1948), Dobai József 
István (1943), Roska Mircea Kornél (1938), 
Lovász Ferencné (1937).

Lezárva: 2023. november 22.

Háziorvos: telefonszám: 27 375 448. Webol-
dal: cserni.hu. Rendelési idők: hétfő, kedd, csü-
törtök, péntek 8-11, szerda 14:00-18:00. Ügye-
leti telefonszám: 104.

Gyermekorvos: elérhetőségek rendelési idő-
ben: 06-27-350-018, gyermekorvos@veroce.hu. 
Rendelési időn kívül, sürgős esetben: 06 30 83 
63 123.

Fogorvos: Hétfőn és csütörtökön délután, 
kedden és pénteken délelőtt. Időpontkérés ren-
delési időben: 06 30 306 91 75.

A verőcei rendőrőrs száma: 27/375-565.

A verőcei közvilágítási lámpatestek karbantar-
tója a PAHUSZ Szolg. Bt. Kérjük a tisztelt lakos-
ságot, amennyiben valaki a lakókörnyezetében 
bármi hibát észlel (nem világít, villog a lámpa), 
jelezze a polgármesteri hivatalban. A hibák beje-
lentése minden esetben az önkormányzat felada-
ta a karbantartó felé. 

A bejelentés telefonon és e-mailben is megte-
hető a pontos cím és a hiba jellegének megjelö-
lésével. Elérhetőségeink: 06-27-350-033 vagy 
polghiv@veroce.hu.
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A verőcei Idősek Klub-
ja természetjáró, gyűj-
tögető csoportja 2023 
áprilisában Bethlen Sára 
kezdeményezésére jött 
létre azzal a céllal, hogy 
a település még szívesen 
mozgó időseit jó kedé-
lyű, vidám és nem túl ne-
héz túrákon heti egyszer 
egészséges, tiszta kör-
nyezetben megmozgassa. 

 Sára ötletével megkereste 
Kirschner Gyulát, aki maga is 
tagja az Idősek Klubjának, igaz, 
nem a kora miatt, hanem be-
tegség miatt vált „nyugdíjassá”. 
Gyula már egy évtizede szerve-
zi és vezeti hétről hétre a „Bör-
zsöny kapuja gyűjtögetős tú-
rák” elnevezésű kirándulásokat, 
országszerte ismert és kedvelt 
helyi gyűjtögető, természetjáró 
őstermelő. Gyűjtögető tevékeny-
ségét magán és állami területe-
ken is az erdőgazdálkodó írásos 
engedélyével végzi. 

„Már gyerekként az erdőn, 
mezőn, berkekben játszottunk, 
nem a számítógépen, és milyen 
jó volt! Nagyszüleim és szüleim 
mutatták meg a gyógynövények, 
az erdei gyümölcsök, a fűszernö-
vények és a vadon termő gombák 
általuk ismert fajtáit, azóta pe-
dig (ha már a nagymamám pap-
nak szánt), még mindig tanulok, 
nem lehet a végére érni. Ma már 
tudom, ami egykor játék volt – a 
hársvirág, a kamilla, a katáng, 
a csalán, a cickafark gyűjtése 
–, az valójában az egészség, az 
élet, hiszen a civilizáció szeny-
nyétől kellően távol szinte töké-
letes bio élelmiszerek teremnek, 
valódi beltartalommal, valódi vi-
taminokkal. 

Ha csak a nagy csalánt vesz-
szük: teaként tisztító, méregte-
lenítő hatása közismert, de ki-
váló krémleves, főzelék is készít-
hető belőle, vagy fermentálással 
savanyúság. És amennyi van, 
azt, ha mint a termesztett spe-

nótot fagyaszt-
va piacra ten-
nék a világon, 
sokat javítana 
a harmadik vi-
lág élelmezésén. 
Muszáj megem-
líteni az erdő és 
a mező kiemel-
kedően jó szak-
rális és spiritu-
ális hatását is 
az ember fizikai, 
szellemi, lelki/
érzelmi állapo-
tára egyaránt. Tehát már az is 
jól jár, aki csak sétál velünk, és 
nem gyűjtöget” – vallja a túra-
vezető.

Gyula örömmel vállalta a ka-
ritatív kihívást. Nem csupán 
csak találkozik valahol a Ter-
mészetfalók csapata és sétál 
egyet a túravezetővel, hiszen 
a túrát hétről hétre meg kell 
tervezni annak alapján, éppen 
mi terem, mit és hol érdemes 
gyűjteni, illetve szempont az is, 
hogy a terep „könnyen” járható 
legyen, és az időjárás ellenére is 
mozogni tudjon a társaság. És 
persze, hogy legyen zsákmány.

A legnagyobb túralétszám ed-
dig 16 fő volt, a „kemény mag” 
8-10 túratárs. Mivel mindenki 
túl van már élete delén, sokat 
megélt emberekről van szó, sok 
életélménnyel, tapasztalattal, 
így mindig van aktuális emlék, 
anekdota, szórakoztató történet 
a múltból, vagy a közelmúltból. 
A gyerekekről és az unokákról. 
Sok nevetés, tréfa jellemzi a sé-
tákat, a társaság lelkes és vi-
dám, mindenki figyel, törődik a 
másikkal. És várja a szerdát, az 
új kalandot, a tanulást, a taní-
tást és a zsákmányt. 

Verőce és Magyarkút kör-
nyékének összes kilátópontját 
bejárták már, de még messze 
nem minden rejtett utat és ös-
vényt. Egy-egy út 8-10 km, de 
előfordult már 17 km-es is. Az 

idei alkalmakon szedtek, ettek, 
gyűjtöttek például turbolyát, 
vad snidlinget, mezei iringót, 
lándzsás útifüvet, galagonya 
virágos hajtást, bodzavirágot, 
csalánt, vadmentát, kakukkfü-
vet, vad oregánót, mezei zsur-
lót, galagonyát, feketediót, sza-
mócát, cickafarkfüvet, erdei fe-
kete szedret, rókagombát, var-
gányát, tinóru gombafajtákat, 
laskagombákat, mezei szegfű-
gombát, lila pereszkét, őzláb-
gombákat, májgombát, júdás-
fülét, pöfeteggombákat.

Meglátogattak két levendu-
lás kertet, és szedtek leven-
dulát. Átmentek a szokolyai 
társákon Szokolyára, és haza 
a patak mentén Verőcére. Jár-
tak a Nógrád közeli mezőkön és 
erdőkben. Kirándultak Nagy-
maros-Visegrádról Zebegénybe, 
majd Zebegényből Törökmező 
felé Nagymarosra, aztán Király-
rétről Nógrádon át Berkenyére, 
valamint a Naszályról, a sejcei 
bányaudvartól a fenyveshegyi 
kilátóponton át a Kárpát-Haza 
templom érintésével Verőcére.

A túrák díjmentesek, az eset-
leges útiköltségét kell csak áll-
nia mindenkinek. Nem kötelező 
az Idősek Klubja tagság, ami 
egyébiránt ingyenes, de aki be-
lép, a klub működését segíti. 

Légy a túratársunk, a klub-
társunk, szeretettel várunk! 
Elérhetőség: Aradi utca 6., 06 
27 350 290.                  (K.Gy.)
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A verőcei Idősek Klub-
ja többféle szociális szol-
gáltatást nyújt Verőce 
lakosainak. Ingyenesen 
igénybe vehető a nappa-
li ellátás klubtagoknak 
az Aradi utcai épületben 
különböző rendszeres és 
alkalmi programokkal.

Keddi napokon tíz órától iro-
dalmi délelőtt, előadás, beszél-
getés zajlik Pakuts Tamásné 
klubtagunk vezetésével, aki a 
Helytörténeti Kör oszlopos tag-
ja. Szerdánként a Természet-
falók hosszabb-rövidebb túrá-
kat tesznek, megismerkednek 
a természet adta gyógynövé-
nyekkel, gyűjtögetnek. A ki-
rándulások 3-4 órát vesznek 
igénybe. Csütörtökön a klub-

ban Szűcs Ferenc klubtársunk 
izgalmas, gondolatébresztő be-
szélgetéseket tart a klubtago-
kat érintő és érdeklő témákról. 
Mindemellett alkalmanként ki-
sebb kirándulásokat teszünk 
a tanyabusszal a környékre, 
múzeumokat, kiállításokat lá-
togatunk.

A szociális étkezés térítés 
ellenében igényelhető nyugdí-
jas, vagy egyéb okból rászoruló 
verőceiek számára. Az ételeket 
lehet kérni elvitellel, vagy kér-
hető azok házhoz szállítása is 
szükség esetén.

A házi segítségnyújtás so-
rán az igénybevevő számára 
az önálló életvitelének fenn-
tartása érdekében nyújtjuk a 
szükséges ellátást, szükségle-

teinek megfelelően a lakásán, 
lakókörnyezetében. Segítünk 
a lakókörnyezeti higiénia meg-
tartásában, közreműködünk 
háztartási tevékenységben, 
ügyintézésben, továbbá ápo-
lási-gondozási feladatokat lá-
tunk el. Az ellátás szintén térí-
tésköteles.

Tanyagondnokunk a kül-
területeken élőknek segít hoz-
záférni alapvető szolgáltatá-
sokhoz, közszolgáltatásokhoz, 
szükséges esetén szállítással.

A szolgáltatásokkal kapcso-
latban felvilágosítás az Aradi 
u. 6. szám alatt található épü-
letünkben kérhető 7-15 óráig 
személyesen, vagy telefonon a 
06 20 278 99 65, illetve a 06 
27 350 290-es telefonszámon.
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Közösségi fenntartás-
sal lassan, de biztosan 
épül a Zentai játszótér. 
Beszámolónk a novembe-
ri munkáról.

A játszótéren át halad az új 
járda, ami az útszegéllyel kicsit 
nagyobb védelmet ad a Brassói 
út felől az „ehető sövénynek” is. 

A ribizli és jósta töveket ki-
gazoltuk, és dugványoztunk 
azokra a részekre, amelyek je-
lenleg a növényzet nélküli föl-
des elválasztósávot alkotják. 

A dugványokat rögtönzött 
karóval és fejjel lefelé fordí-
tott befőttesüvegek formájá-
ban mini üvegházzal láttuk el, 
így jobban védve vannak a téli 
fagytól, és a páratartalom is 
kicsit magasabb tud lenni szá-
mukra. 

Mindez a tavalyi hasonló kí-
sérletünk alapján kedvez a gyö-
kérzet megeredésének (tavaly 
2-2 m szakaszon dugványoz-
tunk befőttesüveggel és anél-
kül, és a befőttesüveges sza-
kaszon a megmaradó palánták 
aránya jelentősen magasabb 
lett). A homokozót kigereblyéz-
tük, a szemetet összeszedtük. 

Az állapotfelmérő rendrakást 
követően két héttel az önkor-
mányzattól további 15 tő fe-
kete, fehér és piros ribizli tö-
vet kaptunk, hogy a Zentai út 

menti ehető sö-
vényt kiterjeszt-
hessük a hiány-
zó szakaszon. 

A játszótér sok 
év után mos-
tanra kezdi el 
elérni az ere-
deti víziónknak 
megfelelő alap-
s t ruk tú rá j á t , 
melyben a gye-
rekek saját tere 
minden oldalról 
biztonságos, organikus, sőt, 
csipegetnivalóan finom élő sö-
vénnyel van körülvéve, a belső 
téren pedig árnyékot adó fák 
cseperednek. 

Az egyedülálló ribizli sövény 
még fiatal, sok gondozást és 
elsősorban kíméletet, türelmet 
igényel, téged is arra kérünk, 
hogy vigyázz közös értékeinkre 
és új, közösséget szolgáló nö-
vénytársainkra!

Köszönjük az önkormányzat 
támogatását és együttműködé-
sét, és köszönjük a község és 
a CivilVerőce önkénteseinek a 
folyamatos segítséget, akik nél-
kül sem vízió, sem érték nem 
lenne a játszótéren!

A következő részek tartalmá-
ból (avagy felhívás keringőre):

- ivókút telepítése 
- az iskolaudvaron felesle-

gessé vált játszótéri mászóka 
áttelepítése (az önkormányzat 
kezdeményezésére)

- a libikóka közösségi felújí-
tása (ha van feleslegessé vált, 
időálló anyagból készült bicik-
likormányod vagy ülésed, kér-
lek, vedd fel velünk a kapcso-
latot!)

- a rovarszálló felső szintjé-
nek beépítése (önkéntes segít-
séget elfogadunk, jöhetnek a 
kreatív és látványos megoldá-
sok!)

- egy új „krokodilpad” építése 
a régi korhadó helyére (pénz-
beli és padbeli adományokat is 
elfogadunk)

- és az éves, elmaradhatatlan 
fűzfakunyhó-metszés jövő év 
február-március táján, amire 
nagy szeretettel várunk min-
den érdeklődőt!       

civilveroce.hu

Fotók: Ilovszky Árpád
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Ha van egy perced a vonat 
érkezése előtt vagy után, töltsd 
el a vasútállomás melletti szik-
lakert alapos megfigyelésével. 
Csorba László tanár úr sok éves 
kertészeti tevékenységének kö-
szönhetően mostanra igen tar-
ka, változatos élővilág fogad, 
tele közönséges és különleges 
sziklakerti fajokkal, fűszernövé-
nyekkel, ehető növényekkel. 

November 18-án újabb 
gyomlálási napot tartottunk 
Csorba Lászlóval és az össze-

gyűlt csekély, de pont elegendő 
létszámú önkéntessel, és egy 
bő óra alatt kigyomláltuk a ré-
zsűt, összeszedtük a bedobált 
szemetet, kiástuk az invazívan 
terjeszkedő csicsóka finom 
gyökérgumóit, és néhány új 
növényt is telepítettünk.

Köszönjük minden résztvevő-
nek a segítséget!

Nem lehet eleget hangsúlyoz-
ni, hogy milyen fontos az első 
számú közösségi közlekedési 
állomás környezetének színvo-

nalát közösségi erővel is emelni. 
Ez az a pont, ahol megérkezünk 
haza, ahova megérkeznek sze-
retteink, vendégeink, közülük is 
azok, akik nem az autós közleke-
dést választották, és ennél fogva 
talán érzékenyebbek a környezet 
védelmére, talán nyitottabbak 
az emberléptékű megoldásokra. 
Legközelebb segíts te is, hogy 
a község szem előtt lévő, még-
is eldugott zöld értékei nagyobb 
hangsúlyt és több gondoskodást 
kaphassanak!    civilveroce.hu

Tavaly novemberben láthat-
tuk Verőcén a Kéve Művészeti 
Társaság és a Verőcei Alkotói 
Közösség (VeRA) közös kiállí-
tását a művelődési házban. A 
VeRa akkor volt egy esztendős. 
Tagjai azóta is töretlenül foly-
tatják alkotótevékenységüket, 
öregbítve falunk hírnevét. Te-
vékenységüket folyamatosan 
nyomon követhetjük a Verőcei 
Alkotói Közösség Facebook-
oldalán.

Idén november 6-án Győrben 
nyílt meg újabb közös kiállítás. 
A csapat tagjai öt-öt alkotást vi-
hettek a kiállítótérbe. Bethlen 
Sára kerámiái egy üveges vitrin-
be kerültek, Tasi-Vorák Marika 
grafikáit, versét és textil alko-
tásait mutatta be. A harmadik 

sarokban Kirschner 
Gyula írásait láthat-
ták az érdeklődők, ő 
adta a kiállítás címét 
és tervezte a címlapot 
is. Bemutatták Próká-
tor Kati festményvá-
logatását, Langer Bea 
verseit, Keve Piroska 
patchworkjeit. A szé-
pen elrendezett alkotá-
sokat már a megnyitó 
előtt hosszasan nézte a 
közönség.

A Verőcei Alkotói Közösséget 
hazai kiállításon legközelebb 
2024. június 15-én láthatjuk a 
művelődési ház színháztermé-
ben „2 p. Art – 1 hullámhossz 
– 2. hullám” címmel a Kéve Mű-
vészeti Társasággal együtt.

Az alkotói közösség tagjai nagy 
szeretettel várják azokat a tehet-
ségeket, akik még nem léptek a 
nyilvánosság elé, akár bátorság 
híján. Kérjük, gyertek közénk, 
jelentkezzetek a verocealkot@
gmail.com e-mail címen!

Gratulálunk a Verőcei Alkotói 
Közösség tagjainak!        (K.Gy.)

Nagy öröm számunkra, hogy gyermekeink, unoká-
ink, dédunokáink, családtagjaink és barátaink tár-
saságában ünnepelhettük hatvanadik, gyémánt há-
zassági évfordulónkat!

Köszönet a négy testvérnek és családjainak, két 
gyermekünknek és családjainak, öt unokánknak és 
családjainak, valamint két dédunokánknak. Köszön-
jük polgármester úr köszöntését, Áron atya áldását, 
a Nyugdíjas Klub vezetőjének és tagjainak, minden 
barátnak és ismerősnek a jókívánságát, valamint a jó 
hangulatot Tóth Laci zenésznek.

Varga József és Erzsike
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 Számtalan feladatot lát 
el, rengeteg tevékenység-
nek biztosít teret és te-
mérdek programot kínál 
elsősorban a helyieknek a 
Verőcei Művelődési Ház. 
Mindezeket Greff Katalin 
művelődésszervezővel, az 
intézmény koordinátorá-
val elemeztük.

– A művelődési ház egyfajta kö-
zösségi tér. Mi minden teszi azzá?

– Sokfajta közösség talál ott-
honra nálunk, civil szervezetek, 
klubok, kulturális és sportcso-
portok, amelyek rendszeresen itt 
tartják foglalkozásaikat: a baba-
mama, a nyugdíjas, a borbarát 
klub, a Kinder klub, a Cantus 
Beatus kórus, az Őszikék, a 
Csattogók, a Kabócák és a Kistü-
csök tánccsoportok. Verőce sze-
rencsés helyzetben van, hiszen 
négy néptánccsoportja gyakor-
latilag valamennyi korosztályt 
lefedi. Helyt adunk továbbá az 
alkotó csoportnak, a kerámiafog-
lalkozásoknak – gyerekeknek és 
felnőtteknek egyaránt –, a szín-
játékkörnek, a magánének taní-
tásnak és a fejlesztő foglalkozá-
soknak is.

Sokféle mozgásos foglalkozást 
is kínálunk, ilyen az aikido, a 
többféle jóga, a modern táncfog-
lalkozás, a pilates. A különféle 
testmozgások népszerű, rend-
szeres szabadidős tevékenysé-
gek. Ezen kívül a pincében ki-
alakított sporttermi programokat 
több mint hatvan ember látogat-
ja bérletes rendszerben. Ősztől 
tavaszig nálunk edzenek a nagy-
teremben a kajakos gyerekek is.

Otthont adunk alkalmi ren-
dezvényeknek is, a lakossági fó-
rumoknak, a kistérségi és szo-
ciális megbeszéléseknek, a ren-
dészeti társulás gyűléseinek. Az 
idén huszonhét esküvő, házas-
ságkötési ceremónia zajlott ná-
lunk, és több családi ünnepség 
került megrendezésre. Fő felada-

tunk persze a kulturá-
lis és ismeretterjesztő 
rendezvények, az egész 
települést érintő prog-
ramok, így a farsang 
és a majális, továbbá 
az ünnepek, koncertek, 
kiállítások, színházi és 
meseelőadások szerve-
zése.

A közösségi élet szín-
tereként van jelen a 
művelődési ház Verő-
cén, és kollégáimmal azon dol-
gozunk, hogy minél több igényt 
kielégítsünk. Ebben óriási támo-
gatást jelentenek a velünk együtt 
gondolkodó önkéntesek, akik 
sokfajta programot, ötletet és 
hasznos információkat osztanak 
meg velünk. Nélkülük nem mű-
ködne ilyen szinten a művelődési 
ház.

A verőcei önkormányzat a le-
hetőségeihez mérten kiemelten 
fontosnak tartja és támogatja 
működésünket. Számíthatunk a 
civil csoportok, közösségek segít-
ségére is, a borbarátokra, a pol-
gárőrségre, a Helytörténeti Körre, 
a Dunakanyarkult Egyesületre 
és a CivilVerőce lelkes tagjaira. 
Igazi együttműködésben állunk 
Verőce összes intézményével, 
szervezetével: a bölcsődével, az 
óvodával, az iskolával, az egy-
házakkal, az egészségügyi dol-
gozókkal, az Idősek Klubjával, a 
Német Nemzetiségi Önkormány-
zattal és a sportegyesületekkel 
is, és jó a munkakapcsolatunk a 
Duna-Ipoly Nemzeti Parkkal és a 
Zsengélő Kávéházzal is.

– A Verőcén élők hány százalé-
kát éri el a művelődési ház?

– Ezt nem tudnám megmonda-
ni, jó volna valamiféle felmérést 
készíteni. A levelezőlistánkról 
hétszáz emberhez jut el elektroni-
kus hírlevelünk, nyomtatásban a 
Verőcei Tükörből és a Duna-part 
Programajánló 100 ezer példány-
ban kiadott programfüzetéből 

tájékozódhatnak az érdeklődők. 
Sokan látogatják rendezvénye-
inket a szomszédos települések-
ről, Kismarosról, Nagymarosról, 
Vácról és Dunakesziről is – az 
internetes közösségi oldalakról 
tájékozódva. 

– Milyen ismeretterjesztő elő-
adásokat szerveztek?

– Szerda és péntek esténként 
több fajta témában. Vendégünk 
volt Pécsi Rita neveléskutató, 
Rófusz Ferenc Oscar-díjas rajz-
filmrendező, Batizi Zoltán régész, 
Salát Gergely egyetemi tanár, 
Tóth Árpád karnagy, Végh Atti-
la természetfilmes költő és Beer 
Miklós nyugalmazott püspök 
atya. Igyekszünk többféle terület-
ről meríteni, minél több értékes 
gondolkodót, gondolatot bemu-
tatni.

Hétfőnként a kulturális örök-
ségünk sorozatban Gondos Béla, 
a honismereti természetjárás so-
rozatban Versényi Péter előadá-
sait hallgathatjuk. Kéthetente 
keddenként Zsombor Balázs ve-
zetésével filmklub, kéthavonta 
szombatonként Török Máté Re-
gejáró művészeti klubja várja az 
érdeklődőket. Péntek esténként a 
Világjárók klubjában a helyi elő-
adók, Nagy Balázs, Magyarkúti 
Gergő, Heiszig Benedek mellett 
különleges vendégek is megfor-
dulnak nálunk. Vendégünk volt 
a már elhunyt Suhajda Szilárd 
hegymászó, Rakonczay Gábor 
extrém sportoló, valamint a Ha-
zajárók csapata.
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– Képzőművészeti kiállítások-
ban is bővelkedik a művelődési 
ház.

– Igen, szívesen mutatjuk be 
az amatőr festészeti iskolák nö-
vendékeinek műveit. Kiállítanak 
Lukács Andi tanítványai, a Ve-
rőcei Alkotói Közösség, valamint 
a Zebegényi Festőiskola tagjai, 
láthatók a gyermekrajzpályázat-
ra beérkező alkotások, és kiál-
lítanak a művészek is, Pálinkás 
Piroska, Révész Ákos, Jankovics 
János, Lukács Andrea. Zollei Ani-
kó élvezetes előadásával együtt 
került bemutatásra a Magyar Ma-
dártani Egyesület denevértárlata, 
a Duna-Ipoly Nemzeti Park mun-
katársai pedig ártéri interaktív 
kiállítást tartottak a verőcei és 
környező iskolákból is érkező 
gyerekcsoportoknak. Tablókiál-
lítások keretében Petőfi Sándort 
és Széchenyi Istvánt mutattuk 
be, jelenleg Pilinszky János és 
Kertész Imre szellemét idézzük 
meg egy-egy tárlat erejéig. 

– Milyen zenei programokra ke-
rült sor az idén?

– A komolyzene területéről töb-
bek között vendégünk volt a Trio 
Sideris együttes, a Váci Civitas 
Szimfonikus Zenekar, a Nemzeti 
Filharmonikusok kamarakóru-
sa, Lachegyi Imréék (Börzsöny 
Barokk Napok), a Dunakanyar 
Fúvósegyüttes. A Pallagi Ju-
dit által szervezett jótékonysági 
koncerten számos operaénekest 
hallhattunk, ahogy kiváló művé-
szek léptek fel Galla Judit növen-
dékeinek, a Magyar Állami Ope-
raház kurzuszáró koncertjén is. A 
könnyűzenei programokat a nyá-

ri rendezvények köré szervezzük, 
jellemzően a Duna-partra. 

– Rendszeresek a nagyobb köz-
ségi rendezvények is.

– Tizenkét nagyobb rendez-
vényünk van, amit igyekszünk 
elosztani az év során. Ilyen a fa-
lufarsang, a majális, a sváb nap, 
és idén ide tartozott a Limes-pro-
jekt átadása is. Támogattuk a 
júniusi beatfesztivál megrende-
zését, népszerűek voltak a nyári 
családi napokon a könnyűzenei 
koncertek és mesejátékok. A Du-
na-Ipoly Nemzeti Parkkal és a 
Dunakanyarkult Egyesülettel kö-
zösen idén második alkalommal 
rendeztük meg Dunavirág ünne-
pet. Ez egy elcsendesülős, megfi-
gyelős program volt. A szüret, az 
idősek napja, az adventi gyertya-
gyújtások és a falukarácsony fon-
tos része közösségünk életének. 

– Rendszeresen zajlanak fa-
luismereti séták Fábián Erika 
vezetésével. 

– Koordináljuk és hirdetjük 
ezeket a sétákat, emellett a Hely-
történeti Körrel közösen rende-
zett ismeretterjesztő előadáso-
kon régészek, történészek segít-
ségével mutattuk be Verőcét a 
különböző történelmi korokban. 
A múlt megismerése elengedhe-
tetlen része jelenünknek.

– A művelődési ház egyfajta 
szociális és szolgáltató bázis is 
lehet. Mennyiben az jelenleg?

– Tavasszal és a nyár végén 
nagysikerű adok-kapok napokat 
rendeztünk azzal a céllal, hogy 
a feleslegessé vált ruhák, cipők 
helyben találjanak új gazdára. 
Sokan adakoztak szívesen, és so-

kan örültek a talált kincseknek. 
Gyűjtöttünk a törökországi föld-
rengés károsultjai számára, részt 
veszünk a véradások megszerve-
zésében, munkatársaink viszik 
ki az idősek karácsonyi ajándék-
utalványait. A hétköznapokban a 
művelődési házban lehet átvenni 
a zöldhulladék-gyűjtő zsákokat. 
Kollégáimmal és Nagy Miklós 
csapatával együtt díszítjük fel a 
falut a karácsonyi köntösébe.

– Milyen változásoknak néz elé-
be a művelődési ház?

– Évről évre próbáljuk megújí-
tani a programokat, ugyanakkor 
megtartani is a népszerű, bevált 
elemeket. Tiszta, szép környe-
zetben várjuk a látogatókat, bár 
az udvarra és az épület belsejére 
is ráfér egy kis felújítás. 

– Említetted, hogy igyekeztek 
kielégíteni a verőceiek kulturális 
igényeit. De vajon mennyire tud-
tok igényt ébreszteni?

– Értékes élményeket szeretnénk 
nyújtani az embereknek, lehetősé-
get szabadidejük közösségben való 
eltöltésére. Próbálunk egyensúlyt 
kialakítani a magas és a köny-
nyebben fogyasztható, de értéket 
képviselő kultúra között. Szűkös 
a költségvetésünk, de programja-
ink 95 százaléka ingyenesen láto-
gatható. Sok a pozitív visszajelzés, 
ami megerősít bennünket, hogy jó 
úton haladunk. Ezzel együtt min-
dig szeretnénk jobban és jobban 
tenni a dolgunkat, fejlődni a Verő-
cén élők szolgálatában. 

(Az interjú folytatása – többek 
között a Gorka Múzeumról – a ja-
nuári lapszámban lesz olvasha-
tó.)                     Révuti Norbert
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Olvasónktól, Kokas Évá-
tól kaptunk egy elfeledett 
verőcei történetet. Csalá-
di emlékek után kutatva 
került a fia kezébe az Est 
című újság 1914. július 
15-i száma, melyben hely-
színi tudósítás jelent meg 
a plébánián elkövetett 
bűntényről. Szerkesztve, 
de az eredeti szóhaszná-
lattal jelentetjük meg a 
cikket.

Nógrádverőcén, ebben a csen-
des kis faluban, melyet a pesti 
nyaralók százával szállanak 
meg, alig néhány ember tud 
arról – és azok is igyekeztek 
eltitkolni –, hogy több nappal 
ezelőtt milyen rémséges éjsza-
kát élt át a község plébánosa, 
Friedrich Sándor. A paróchiára 
éjfél körül, amikor a plébános 
már nyugalomra tért, betört tu-
lajdon testvére, kirabolta, majd 
revolveller meg akarta gyilkolni, 
és a segítségére siető szomszé-
dok közül egyet súlyosan meg-
sebesített, s dulakodás közben 
őt magát is revolvergolyó érte.

Friedrich Sándor plébános 
Somogy megyei származású. 
Édesatyja, aki községi jegyző 
volt, meghalt, amikor Sándor 
még gyermek volt. A nála egy 
évvel fiatalabb Lajos öccsével 
árvaságra jutott, és hamaro-
san kettévált az útjuk. Sándor 
szelídlelkű, éles eszű, szorgal-
mas fiú volt. Plébánosa elha-
tározta, hogy felnevelteti. Az 
iránta érzett hálából maga Sán-
dor is papi pályára lépett, né-
hány évvel ezelőtt megkapta a 
nógrádverőcei plébániát. Most 
harminckilenc éves.

Friedrich Lajos éppen ellen-
téte bátyjának. Korán elromlott 
gyerek volt, rajta nem segített 
semmi. Egy fűszereshez került 
inasnak, majd segéd lett, de 
sehol nem volt nyugta. Amikor 
állástalan volt, bátyjához, a 
plébánoshoz fordult, aki éve-

ken keresztül kisebb-nagyobb 
összegekkel támogatta. Lajos 
azonban egyre lejjebb züllött, 
s amikor már nem tudta pum-
polni testvérét, erőszakoskodni 
kezdett, egymást érték a köve-
telő hangú levelek. A plébános 
végül úgy nyilatkozott, hogy ka-
ucióval hajlandó segíteni, ha a 
pénz állás elnyeréséhez kell, de 
egyébként megtagadta a továb-
bi segítséget. Ezen a ponton a 
két testvér között megszakadt 
az összeköttetés.

Néhány nappal ezelőtt, éjjeli 
tizenkét óra körül, amikor mély 
álomba merült a plébános, kü-
lönös zajra ijedt fel. Mintha va-
lami üvegcsörömpölést hallott 
volna. Figyelni kezdett az ágyá-
ban, és csakhamar lépések 
neszét hallotta a szomszédos 
szobából. Miután kétségtelen-
né vált előtte, hogy betörő jár a 
házban, magára kapott egy-két 
ruhadarabot, felrántotta a há-
lószoba ablakát, és kiugrott az 
utcára. 

A plébániának nincsen köz-
vetlen szomszédja. A földszin-
tes, fehérre meszelt ház magas 
dombon áll, a templom túlsó ol-
dalán pedig Walcz Rezső kán-
tortanító lakása van. A halálra 
rémült plébános idemenekült, 
felköltötte a kántort, valamint 
ennek fiát, Walcz Béla fővárosi 
tanítót, kinek izgalomtól resz-
ketve, halottsápadtan elmondta 
a történteket.

A három férfi a plébánia ka-
puján, lábujjhegyen – nehogy 
elriasszák a gonosztevőt – be-
osont az udvarba. Elől ment a 
fiatal Walcz Béla, aki revolver-
rel a kezében kinyitotta az ajtót. 
A hívatlan látogató ebben a pil-
lanatban az íróasztalhoz ugrott, 
felkapta revolverét, és szembe-
fordult a három férfival. Mikor 
a plébános szemtől-szemben 
megpillantotta, kétségbeesetten 
felkiáltott. – Jézus Mária, ez az 
öcsém! 

Több lövés is eldördült, az 
egyik golyó Walcz Rezső tenye-
rébe fúródott, aki célba vette 
Friedrich Lajost, akit a lövés 
fejen talált. A két tanító ezután 
egyesült erővel lefogta a rablót, 
és mindaddig lefogva tartották, 
amíg segítség nem érkezett. A 
plébános felköltötte Walcz And-
rás kőművest, aki értesítette a 
csendőrséget, ahonnan Farkas 
István őrmester futólépésben si-
etett Mészáros József csendőr-
rel a plébániára. A betörőt meg-
kötözték, azután hívták dr. Nell 
János körorvost. 

Az orvos megállapította, hogy 
Walcz Rezső kézfejét súlyosan 
megsebesítette a golyó, amely a 
csontok között akadt meg, ezért 
úgy intézkedett, hogy a tanítót 
a legközelebbi vonattal szállít-
sák be valamelyik budapesti 
klinikára. A rabló fejsérülése 
enyhe horzsolás volt, az orvos 
egyszerű kötést tett rá, azután 
a csendőrök megkezdték a ki-
hallgatását. Friedrich Lajos, aki 
alig állt a lábán a részegség-
től, így felelt a kérdésekre: – Ki 
akartam rabolni a plébánost, 
és aztán az volt a szándékom, 
hogy meggyilkolom. 

Megállapították, hogy a Fried-
rich Lajos még nappal elrejtő-
zött a pincében, ahol csapra 
verte a hordókat, és annyi bort 
ivott, amennyi belefért. Éjszaka 
lopózott ki a pincéből, azután 
hatolt be a plébánia hivatalos 
helyiségébe, melyről azt hitte, a 
bátyja hálószobája.

Meglátogattuk a plébáni-
át, ahol most Hauser Viktor 
káplán egyedül lakik. A plé-
bánost a kiállott izgalmak na-
gyon megviselték, és az eset 
után az volt a szándéka, hogy 
a váci püspöknél a felmentését 
kéri, és valamelyik kolostorba 
vonul. Úgy hallottuk azonban, 
hogy megmásította elhatáro-
zását, és továbbra is marad 
Nógrádverőcén. Faragó Miklós
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A Gorka Múzeumban
állandó kiállítás Gorka Géza, Gorka Lívia és Gorka-Focht Géza kerámiáiból.

Bejelentkezni a látogatás előtt 72 órával szükséges a +36 30 717 7206 telefonszámon.
*

A művelődési házban
Kiállítás az „Én és a világ – a világ és én” rajzpályázat alkotásaiból december 2-től december 18-ig.

Kertész Imre emlékkiállítás november 6-tól január 30-ig.
Pilinszky János emlékkiállítás november 6-tól január 30-ig.

December 2., szombat 10 
óra: Az „én és a világ - a világ és 
én” gyermekrajzpályázat ered-
ményhirdetése, kiállítás, meg-
lepetés. 10.30 óra: Fabók Man-
csi bábszínháza – Betlehemes.

December 2., szombat 16 
óra: Adventi koncert a reformá-
tus templomban.

December 2., szombat 19 
óra: Garaczi László Csodála-
tos vadállatok című drámáját 
a Forrás Művek Színtársulat 
adja elő. Bepillantást nyerünk 
egy szétesett család évtizede-
ken át hurcolt, soha fel nem 
oldott szorongásaiba, s ezen 
keresztül az egész mai, modern 
világ elidegenedő, ezer seb-
ből vérző mentális állapotába. 
Hosszú idő után hazalátogat a 
testvérpár édesanyja, akinek 
a megjelenése csak olaj a tűz-
re. Szereplőink elkeseredetten 
keresik a kiutat. Az előadás a 
Dunakanyarkult Egyesület tá-
mogatásával jöhetett létre. Az 

előadás ingyenes, de adomá-
nyokat szívesen fogadunk. Az 
ülőhelyek korlátozott száma 
miatt kérjük, hogy regisztrálja-
nak. 16 éven felülieknek ajánl-
juk!

December 3., vasárnap 16 
óra: az első gyertyagyújtás a 
falu adventi koszorúján a főté-
ren. A verőcei óvódások előadá-
sa.

December 4., hétfő 15 óra: 
A Nyugdíjas klub Mikulás-ün-
nepsége.

December 4., hétfő 18 óra: 
Mátra. Versényi Péter előadása 
a Honismereti természetjárás 
sorozatban.

December 10., vasárnap 16 
óra: a második gyertyagyújtás 
a falu adventi koszorúján. Az 
Őszikék tánccsoport előadása.

December 12., kedd 19 óra: 
Filmklub Zsombor Balázzsal. A 
Mielőtt leszáll az éj című film 
vetítése.

December 17., vasárnap 16 

óra: a harmadik gyertyagyújtás 
a falu adventi koszorúján. A 
Kabócák és a Csattogók tánc-
csoportok előadása.

December 18., hétfő 18 óra: 
Szent László király emlékezete 
a Kárpát-medencében. Gon-
dos Béla előadása a Kulturális 
örökségünk sorozatban.

December 21., kedd 19 óra: 
Filmklub Zsombor Balázzsal. 
Az Öld meg kedveseid című film 
vetítése.

December 23., szombat 16 
óra: adventi gyertyagyújtás és 
falukarácsonyi ünnepség a fő-
téren. Ünnepi műsor, ajándé-
kozás, szeretetvendégség. Hoz-
zon a falu karácsonyfája alá 
egy a kis ajándékot, szerezzen 
vele örömöt másoknak!

*
A művelődési ház 2023. 

december 20-tól 2024. január 
2-ig zárva lesz, csak az előre 
egyeztetett programok kerül-
nek megrendezésre.
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A község lapja – Kiadja az önkormányzat 2621 Verőce, Árpád út 40. – Felelős szerkesztő: 
Réti József. A szerkesztőség címe: 2623 Kismaros, Liget u. 29. – Telefon:  +36 70 
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VERŐCEI
TÜ KÖR

Áldott ünnepet, V
erőce!

  Adventi ablaknaptár  

2023. decem
ber 3-tól, advent első 

napjától fogva Verőcén m
inden nap 

feldísz
ítésre kerül egy ablak,  

hogy fényével öröm
öt okozzon az

 
arra járóknak.

Indulj felfedez
őútra a térkép alapján! 

Keresd m
eg az

 ünneplőbe öltöztetett, 
sz

ám
m

al jelzett ablakokat! 

Advent első napját az
 1. sz

ám
 jelzi. 

Látogass el a csillaggal jelz
ett betlehem

hez
 és az

 újsz
ülöttek fájához!

H
ozzon öröm

et ez
 a séta az

 életedbe!
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